Функции и формы деятельности музеев, библиотек, домов культуры: общее и особенное

Шпарло С.Л.

Учреждение образования «Белорусский государственный университет культуры и искусств», Минск

Автор рассматривает проблему сохранения и популяризации историко-культурного наследия региональными культурно-просветительскими учреждениями, сопоставляя их функции, вычленяя общее в их деятельности.

Согласно Кодексу Республики Беларусь о культуре библиотеки содействуют охране историко-культурного наследия, клубы возрождают, сохраняют и развивают национальные культурные традиции, а музеи популяризируют нематериальное культурное наследие. Несмотря на распределение функций по различным направлениям, в деятельности триады исследуемых учреждений возможно вычленить общее как в функциях, так и формах работы, что содействует созданию интегрированных форм взаимодействия региональных библиотек, домов культуры и музеев по сохранению, трансляции и популяризации историко-культурного наследия.

Ключевые слова: музеи, библиотеки, дома культуры, историко-культурное наследие, функции, формы, культурно-просветительские учреждения.

Functions and Forms of Museum, Libraries, City Halls Activities: the General and the Special

Shparlo S.L.

Educational Establishment "Belarusian State University of Culture and Arts", Minsk

The author addresses the issue of the preservation and popularization of historical and cultural heritage by regional cultural establishments by comparing their functions and singling out the general in their activities.

According to the Code of Culture of the Republic of Belarus libraries promote the protection of historical and cultural heritage; clubs revive, preserve and develop national cultural traditions while museums popularize non-material cultural heritage. In spite of the distribution of functions according to different directions the three types of establishments have common both functions and the forms of work, which promotes the creation of integrated forms of interaction of regional libraries, city halls and museums on the preservation, transfer and popularization of historical and cultural heritage.

Key words: museums, libraries, city (local) halls, historical and cultural heritage, functions, forms, cultural establishments.